
... KÝM SA VŠETKO NESPLNÍ 
Rodinná katechézka 179-2021 (768) www.inky.sk týždeň po 11. 4. 2021 

… alebo o Starom zákone ako predobraze Nového a Novom ako naplnení Starého a o dôsledkoch, ktoré to má. 

BOŽIE SLOVO: (Mt 5, 17-20) 

Čítanie zo svätého evanjelia podľa Matúša. Nemyslite si, že som prišiel zrušiť Zákon alebo Proro-

kov; neprišiel som ich zrušiť, ale naplniť.  Veru, hovorím vám: Kým sa nepominie nebo a zem, 

nepominie sa ani jediné písmeno, ani jediná čiarka zo Zákona, kým sa všetko nesplní.  Kto by teda 

zrušil jediné z týchto prikázaní, čo aj najmenšie, a tak by učil ľudí, bude v nebeskom kráľovstve 

najmenší. Ale kto ich zachová a tak bude aj učiť, ten bude v nebeskom kráľovstve veľký.  Preto vám 

hovorím: Ak vaša spravodlivosť nebude väčšia ako spravodlivosť zákonníkov a farizejov, nevojdete 

do nebeského kráľovstva. Počuli sme Božie slovo! 

KATECHÉZKA (porov. www.inky.sk, úvahy/katechézy č. 298, 442, 406) 

Skončili sme púť Blahoslavenstvami. Ježiš ale svoju slávnu Reč na hore nekončí, ešte len začína. 

Hoci, to hlavné už bolo povedané. Blahoslavenstvami povedal všetko. Zvyšok Reči na hore je už len 

ilustrácia, komentár, vysvetlenie k tomu, čo povedal Blahoslavenstvami. Komentár vzácny 

a dôležitý, preto sa na neho poďme pozrieť aj my, zblízka a podrobne.  

Ježiš hovorí: Nemyslite si, že som prišiel zrušiť Zákon alebo Prorokov; neprišiel som ich zrušiť. 

V prvej chvíli by sme to mohli pochopiť tak, ako to chápu aj niektorí iní kresťania: že totiž predpisy 

a príkazy Starého zákona v zásade ostávajú v platnosti. Samozrejme, nie úplne všetky. Asi žiaden 

kresťan dnes neprináša Bohu krvavé či potravinové obety, ako to nariadil Mojžiš. Ale napríklad 

Jehovovi Svedkovia vám budú hovoriť, aké dôležité je nejesť krvavničky a neprijímať transfúziu 

krvi a Adventisti siedmeho dňa vás budú presviedčať, že radšej nemáte jesť nečisté pokrmy a sväte-

ním nedele sa naisto rúhate Bohu a dokonca že svätenie nedele je ono „číslo Šelmy“ 666 

z Apokalypsy a svätiť máte podľa nariadenia Mojžiša nie nedeľu, ale sobotu (čo zase nie je pravda, 

pretože v Písme Boh nenariaďuje ‚deň zvaný sobota máte zasvätiť‘, ale vraví, že každých sedem dní 

máme jeden deň urobiť šabatným, sobotným, čiže zasväteným Bohu, čo aj každú nedeľu ako kres-

ťania od čias apoštolov robíme). Lenže Ježiš nič také nevraví. Počúvajme dobre, čo Ježiš hovorí! 

... neprišiel som ich zrušiť, ale naplniť.  Veru, hovorím vám: Kým sa nepominie nebo a zem, nepomi-

nie sa ani jediné písmeno, ani jediná čiarka zo Zákona, kým sa všetko nesplní. Ježiš nehovorí 

o Zákone ako o príkazoch, ktoré treba splniť, ale ako o proroctve, ktorá sa má a musí celé, do 

poslednej čiarky, naplniť! Preto si už apoštoli uvedomovali, že zmyslom nie je ďalej dodržiavať 

príkazy Mojžišovho Zákona. Pavol vyčíta Petrovi, že „keď ty, Žid, žiješ pohansky, a nie po židovsky, 

ako to, že nútiš pohanov žiť po židovsky?!“ (Gal 2, 14) – a celý list do Galácie venuje tejto téme, že 

totiž Ježiš „zrušil zákon prikázaní, spočívajúci v nariadeniach“ (Ef 2, 15), lebo „nás urobil súcich za 

služobníkov Novej zmluvy, a nie litery, ale Ducha; lebo litera zabíja, kým Duch oživuje“ (2 Kor 3, 

6). List Hebrejom vysvetľuje, že Ježiš je kňazom naveky už nie podľa radu Árona, ale podľa radu 

Melchizedecha a „keď sa zmení kňazstvo, musí sa zmeniť aj zákon“ (Hebr 7, 12). Ježiš s nami 

uzatvoril Novú Zmluvu a „keď povedal "novú", vyhlásil prvú za starú; čo však je prežité a zostarlo, 

je blízko zániku“ (Hebr 8, 13).  

Pre nás, kresťanov, ľud Novej Zmluvy, Starý Zákon nie je zákonom, ktorý máme dodržiavať. Je pre 

nás proroctvom, ktoré sa naplnilo v Kristovi a má sa naplniť aj v nás a na nás. Starý zákon nám tak 

pomáha lepšie porozumieť Kristovi a nášmu životu s Kristom – a zase Nový Zákon objasňuje ako 

predpisy, tak aj udalosti a proroctvá Starého zákona a dáva mu zmysel. Takto hľadela na Starý 

Zákon Cirkev od samého počiatku, keď v Starom zákone nachádzala predobrazy toho, čo videla 

uskutočniť sa na Ježišovi Kristovi. Prvý príklad takéhoto čítania Písma Cirkvou nám dali apoštoli 

Peter a Pavol. Pavol napríklad píše: „Nepočujete zákon?  Veď je napísané, že Abrahám mal dvoch 

synov: jedného z otrokyne, druhého zo slobodnej.  Ten z otrokyne sa narodil podľa tela, ale ten zo 

slobodnej podľa prisľúbenia.  To je povedané obrazne. Tamtie sú dve zmluvy: jedna z vrchu Sinaj, 

ktorá rodí pre otroctvo, a to je Agar.  Agar je vrch Sinaj v Arábii a zodpovedá terajšiemu Jeruzale-

mu, lebo žije so svojimi deťmi v otroctve.  Ale Jeruzalem, ktorý je hore, to je tá slobodná, ktorá je 

našou matkou“  (Gal 4, 21-26). Peter zase píše: „Božia trpezlivosť za Noemových dní vyčkávala, kým 

sa staval koráb, v ktorom sa zachránili z vody len niekoľkí, celkom osem ľudí.  To je predobraz 

krstu, ktorý teraz vás zachraňuje. Nie tým, že odstraňuje telesnú špinu, ale vyprosuje u Boha čisté 

svedomie pre zmŕtvychvstanie Ježiša Krista“ (1 Pt 3, 20-21). A celý list Hebrejom je nakoniec 

jednou veľkou meditáciou Starého Zákona vo svetle Krista. 

Sám Ježiš takto skutočne aj koná. Dobre to vidieť napríklad tu: „V tom čase išiel Ježiš v sobotu cez 

obilné pole. Jeho učeníci boli hladní a začali trhať klasy a jesť.  Keď to videli farizeji, povedali mu: 

"Pozri, tvoji učeníci robia, čo neslobodno robiť v sobotu."  On im povedal: "Tu je niekto väčší než 

chrám.  Syn človeka je pánom aj nad sobotou."“  (Mt 12, 1-3.6.8) 

Takto nám to vysvetľuje aj Katechizmus, keď hovorí: „Cirkev už v apoštolskej dobe a potom stále 

vo svojej Tradícii vysvetľovala jednotu Božieho plánu v obidvoch Zákonoch typológiou. Typológia 

rozoznáva v Božích dielach vykonaných za čias Starej zmluvy predobrazy toho, čo Boh uskutočnil v 

plnosti času v osobe svojho vteleného Syna. A tak kresťania čítajú Starý zákon vo svetle zosnulého a 

vzkrieseného Krista. Aj Nový zákon treba čítať vo svetle Starého. Prvotná kresťanská katechéza ho 

stále používala. Nový zákon [je] skrytý v Starom a Starý je zjavný v Novom.“ (KKC  128, 129) 

DO PRAXE: 

No a teraz prichádza to zaujímavé aj 

pre nás! Ježiš hovorí: „kto ich 

zachová a tak bude aj učiť, ten bude 

v nebeskom kráľovstve veľký.“ 

Grécke slovo poieó značí ani nie tak 

len niečo zachovať, ako skôr niečo 

urobiť, vykonať, uskutočniť.  

Ježiš vysvetľuje spôsob, ako tieto 

príkazy uskutočniť: „Ak vaša 

spravodlivosť nebude väčšia ako 

spravodlivosť zákonníkov a farize-

jov, nevojdete do nebeského kráľov-

stva.“  

Farizeji a zákonníci učili dodržiavať 

a zachovávať príkazy Zákona. Lenže 

„ony sú len tieňom budúcich vecí, no 

skutočnosť je Kristus“ (Kol 2, 17). 

Starý Zákon a jeho dodržiavanie nás 

nemôžu urobiť synmi Boha 

a obyvateľmi Neba, ako na príklade 

obriezky vysvetľuje Pavol, že „ani 

obriezka nie je nič, ani neobriezka, 

ale nové stvorenie“ (Gal 6, 15). Na 

vstup do Neba sa musíme premeniť 

vnútorne, opravdivo sa Božími 

deťmi stať, stať sa novým stvorením, 

ako sme o tom hovorili minule – 

nielen navonok dodržať nejaký 

príkaz Zákona!  

Práve táto vnútorná premena, ktorá 

je ovocím viery v to, že v Kristovi 

sme sa naozaj stali deťmi Boha a už 

nie sme obyčajní svetskí smrteľníci, 

ale vyvolení Boží a dedičia Boha 

a následná zmena myslenia, obráte-

nie, je tou väčšou spravodlivosťou, 

o ktorej hovorí Ježiš.  

Ona je súčasne aj naplnením Zákona, 

keď požiadavky Zákona spĺňame 

a dokonca prekračujeme už bez toho, 

aby nám museli byť prikázané, nie 

z povinnosti, ale preto, že jednodu-

cho takí sme, že nám to tak pripadá 

normálne a prirodzené, pretože sme 

synmi a dcérami Boha! 

UVAŽOVANIE 

Ako pracujete na tom, aby sa vo Vás 

upevňovala táto viera v Božie 

synovstvo? 

Prejavuje sa Vaša viera takouto 

premenou pohľadu na seba, na to, 

kým ste, že ste naozaj deti Boha? Je 

Vaša viera skutočne novou identotu 

a nielen nejakým vierovyznaním, 

svetonázorom? 

Ako sa táto zmena myslenia prejavi-

la vo Vašom konaní? Skúste nájsť 

príklady, kedy sa tak stalo akoby 

samo od seba, samou zmenou 

myslenia, tým, že sa prosto zmenilo 

Vaše zmýšľanie, Vaše názory 

a pohľad na seba, na život, na svet,... 

Narazili ste v tejto oblasti na nejaké 

problémy? Na aké? 

Ako si v tomto môžete pomáhať 

navzájom v spoločenstve? 


